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ò Publicatiebord - õt Schrijfhoutje ó                
                combinatie  

 
 

Deze extra toevoeging van het web-magazine  
ten Anker fungeert als verlengstuk en is 

onafscheidelijk verbonden aan de website: 
https://www.tenanker.com 

       en conformeert zich aan de regelgeving 
zoals daar is vermeld. 

 
 

 
             Verzendfrequentie iedere maandag  

 
Het Publicatiebord is een samenraapsel van binnen gekomen 
berichten zoals lezerspost, uitgave nieuwe boeken, zoeker 
naar uit het oog verloren mannen/vrouwen, kennisgevingen 
voor een reünie, berichtgevingen uit dagbladen, ingezonden 
stukjes en nog meeré. 
 
Ook biedt het publicatiebord gratis ruimte om te adverteren, 
mits deze past in onze doelgroep.  (info bij de redactie) 
 

 
     
 

              Privacy 
 

Indien u een verzoek indient voor publicatie in de ruimste zin 
of een reactie wilt plaatsen waar u behalve uw naam als 

afzender ook uw e-mail adres vermeld, 
geeft u daarmee de redactie specifiek toestemming deze mee 

te publiceren ! 

 

Jaargang 7 nummer 50  

9 december 2024  

 
    

 
 
 
 
 
 

https://www.debakstafel.nl/toko--winkel.html 
 

Redactie:  
 

A.C. Krijgsman 
Vijverlaan 101 

3319 SN Dordrecht 
 

Telefoon 10.00 / 1600 uur 
078-7507545 

b.g.g. 
06-25160899 

Let op! Géén WhatsApp  
 

e-mail: 
arcon46@kpnmail.nl 

 
NL98 INGB 0002 4713 68 

 
------------------- 

 
Redactie ôt Schrijfhoutje 

06-11177011 
 

e-mail: 
pamsecretariaat@postactieve

marinevereniging.nl 
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Kerstcadeau ?  
 
 
Wist u dat de verzending van de Marinekalender al in 
volle gang is. 
 
Kalender 2025 kost ú 10,50 + ú 4,95 verzendkosten 
maakt het totaal ú 15,45 
 
Deze kalender leent zich bij uitstek om hem cadeau te 
doen. Mooi kerst papiertje erom en onder de boom! 
 
Stuur uw bestelling naar emailadres  
marinekalender@gmail.com 
 
Wilt u uw kalender rechtstreeks door laten zenden 
naar een andere ontvanger?... dat kan! 

Neem dan even contact op met Jan Kaauw (dat scheelt extra verzendkosten) 
 
Met een vriendelijke groet 
Jan  
 

 

Het leven van stoker Beekman 

 

óDe stoker van de Beurspleinô, van Marcel Deelen, 

heeft als ondertitel óHet opmerkelijke leven van Cor 

Beekmanô. Cor Beekman was stoker op het 

stoomschip óBeurspleinô dat op 26 februari 1941 

verging tijdens ó®®n van de meest succesvolle Duitse 

aanvallen op zeeô. Elf schepen gingen ten onder en 

zes raakten beschadigd. De lezer volgt Beekman 

vanaf zijn aanmonstering op de óSchielandô in mei 

1940 tot het moment van de aanval op de 

Beursplein. Dan wordt teruggegrepen op Beekmans 

jeugd in Brielle, zijn opleiding bij de marine, zijn 

reizen naar de Oost, zijn huwelijken en zijn leven in 

Rotterdam. Het was allemaal in beeld te brengen aan 

de hand van documenten en overleveringen. Net als 

zijn afkomst en zijn familie met muzikale inslag. 

De schrijver dook diep in het leven van de grootvader 

van zijn echtgenote. Het leverde bijzondere 

ontdekkingen op. Beekman bleek een man met een verhaal, veelzijdiger en verrassender dan je 

zou verwachten. Het resultaat is een boek dat gebaseerd is op historische feiten, dat een 

aanvulling is op de geschiedschrijving en dat ook nog eens lezenswaardig is. Deelen weet 

mailto:marinekalender@gmail.com
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feitelijke gegevens zodanig weer te geven, dat het geen saaie opsomming wordt maar een 

logisch en verhalend geheel. 

Het verhaal over muziek, drank en zeevaart, kermis, marine en rijksopvoedingsgestichten. 

 

Met Beekman wordt een honderdtal 

namen uit de vergetelheid gevist, 

waar bij sommige een gedetailleerd 

persoon verschijnt. Een beeld van 

mensen die allang vergeten waren. 

Daarmee wordt het boek een waardevol tijdsdocument en interessant voor velen. 

Plaatsen als Brielle, Rotterdam, Doetinchem, Alkmaar. Swansea, Halifax, Suez, Port Said en 

Batavia. Historische feiten, vergeten gebeurtenissen, diepzinnige overpeinzingen. Beekman 

leefde in een periode die werd gekenmerkt door eigen ideeën, ontdekkingen en gebeurtenissen, 

zoals wij allen leven in onze tijd. Het is dan ook een verhaal waarin de lezer altijd iets herkent. 

De fotoôs en afbeeldingen die het verhaal ondersteunen, maken het boek tot een mooi 

tijdsbeeld. 

 

óDe stoker van de Beurspleinô, Marcel Deelen. Uitgeverij IkVerhaal. Gebonden, 364 paginaôs, 

inclusief kleurenkatern, bijlagen en naamregister. 24,95 

ISBN 9789083456430 

 
 

 
 

 

Spatuséé 

 

Het geloof dat iedere Hollander op Woodenshoes loopt 

heeft vooral bij de Amerikaanse marine in Korea een deuk 

opgelopen. Dat kwam door het volgende;é. 

Japan, waar de V.N. Vloot nog wel eens verbleef was een 

ñstapò land bij uitstek. Veel stappen betekend echter ook 

veel slijtage aan je stappers, zoals je spatus ook wel 

genoemd werden.  En dan betekend zo iets als nieuwe 

aanschaffen of repareren, maar dat kost geld! En wat geld 

kost gaat ten kosten van het stappen. Nu mag je van een 

Jantje veel verlangen maar zoiets beslist niet ! 

Zoals zo velen van U bekend, moet men bij het betreden 

van een Japans huis de schoenen uit doen, men ziet bij de 

entree dan ook altijd de schoenen staan van zo wel de 

bewoners als de bezoekers keurig netjes naast elkaar 

uitgestald staané.  

 

https://www.ikverhaal.nl/product/10601372/de-stoker-van-de-beursplein-het-opmerkelijke-leven-van-cor-beekman
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Nu bezocht de Amerikaanse marineman nog wel eens zoôn 

woning. En ja, als je dan als Hollandse Jan met een katje nog 

niet de helft van je U.S.N collega  daar van die schitterende 

glimmende spatus bij  ziet staan die wel eens jouw maat 

kunnen hebben, dan wordt de verleiding tot ruil wel heel erg 

groot! Als dan zoôn Yank bij zijn vertrek in plaats van zijn in 

nieuw staat verkerende schoenen een paar stappers ñmade in 

Holland ñ er voor in de plaat vond staan, is het natuurlijk niet 

vreemd dat hij terugkerend in de States op de vraag òen lopen 

de Hollanders op klompen ñ? zal antwoorden ñ Wel  neeéé.op 

versleten schoenen ñ 

 

 

Sjoerd de Meer  

Een burgerman op avontuur 

De reis van Jan Jacob Bertold  naar Nederlands -
Indië in 1818- 1819 

Jan Jacob Bertold werd in 1798 op het 
Amsterdamse eiland Kattenburg geboren. Hij hield 
van avontuur en koos voor de zee. Als tweede 
stuurman maakte hij reizen naar de Oostzee, 
Frankrijk, Suriname en Nederlands Oost- Indië. 
Daarna vestigde hij zich als winkelier in tabak, 
thee en koffie, en later als tabaksfabrikant, in 
Amsterdam. 
 
In 1854 legde hij zijn herinneringen aan zijn 
laatste reis vast. Het is een boeiend, eerlijk en 
droogkomisch verhaal. De 45 aquarellen die hij 
opnam, vormen een mooi beeldverhaal. Bertolds 
reisverhaal is een belangrijke bron voor de kennis 
van de vroeg-negentiende-eeuwse geschiedenis 
van de Nederlandse vaart op Indië. 
 
 

 
 
 
ú 40,46 

 

https://www.walburgpers.nl/nl/book/9789464564426/een-burgerman-op-avontuur
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Zet in uw agendaé 12 december in uw blad ! 
 

Kon. Marine in de Nederlandse Antillen 1971 
Hutspot met Klapstuk 
Piet Heijn 1577-1629 
Het -- geheime leger --  van Bakker alias Virgil (2 slot) 

Peerke Pluizenwipper 

In het kielzog van ñFletcher Christianò  

Sneeuwwitje 

De Eendracht, gestrand en vlot gebracht 

De geschiedenis van de opleiding van Marineofficier 

 ôn Kleine oorzaak 
 

Wijzigingen voorbehoudenéé 
 

 
Zoals elk jaar in decemberé. 
 
é vraag ik me af waar de tijd is gebleven, de Sint is 
afgereisd naar Spanje en de Kerstman is vanaf de 
Noordpool al onderweg, alweer is de tijd aangebroken 
een kerstboom uit te zoeken?  
Enkele weken geleden liep ik nog in mijn zomerjas en nu in 
winterkleding! 
 
We gaan richting de kerstdagen en het nieuwe jaar. 
Zelf heb ik niets met de kerst, maar wel met de sfeer tijdens de 
kerstdagen speken mij aan, en weet dat velen met mij reikhalzend er  
naar uitkijken. 
We kunnen dan terug kijken op een bijzonder jaar, grillig, het warmste maar ook het natste jaar 
gemeten. Het klimaat verandert en vermoedelijk gaan die veranderingen nog wel een poos door 
met grote gevolgen voor ons land.  
Ik denk er maar niet te veel over na, maar het verontrust me wel. 
 
Arie Krijgsman 
 
 
 

 
Redactie, in week 49  blz. 8 schreef u 
een stukje over de Noord Brabant. Ik 
heb hem inmiddels gelezené 
Mooi herinneringsboek. 
Alhoewel ik niet op de Noord Brabant 

heb gevaren biedt dit geschrift wel weer veel herinneringen aan onze JAGERS ! 
Vraagje uit nieuwsgierigheid.. waarom in de leesmap van twee verschillende websites ? 
 
Groet, A. de Leeuw 
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Red: Aad, dank voor jouw reactie op de D 810. 
Ik heb eerder aangegeven dat mijn website 
www.debakstafel.nl opgenomen is in de  
Koninklijke Bibliotheek. 
 
Dat wil dus zeggen dat er na mijn ontstentenis, 
dus als ik de houten jekker heb aangetrokken die 
website nog jaren terug te vinden is. 
Zo blijft deze informatie dan nog lang voor onze 
erven bewaard ! 
(hij wordt alleen verder niet meer geüpdatet)  
 
Mijn website www.tenanker.com is daar nog niet in opgenomen. 
Als ik er niet meer bené. Gaat de stekker er uit ! 
 
Er is niemand te porren mijn redactie over te nemen en mijn echtgenote gaat er heus niet 
mee verder, zij heeft er niets mee van doen! 
 

 

Dag dames en heren,  

 
Met dank aan lezer en gastauteur Fons Overdijk lukt het ook 

in december weer om een Koerier het daglicht te laten zien. 
Fons was weer in Oost -Europa en beschrijft zijn bezoek aan 

een aantal steden in de voormalige DDR. Met aandacht voor 
heden en verledené Zie de bijlage, en het is ook mogelijk 

om de Koerier te bereiken via 

https://loopgraafkoerier.weebly.com/uploads/1/3/5/3/135357560/koerier_219.pdf   

Wellicht nog wat vroeg, maar omdat dit de laatste Koerier van 2024 is, wens ik u 
alvast hele fijne feestdagen en jaarwisseling!  

Groeten  

 
Dik Winkelman.  

 

 

Rectificatieé. Moest natuurlijk 25 juli 1944 zijn !(waarschijnlijk getypt met een dikke 
vinger) 

http://www.debakstafel.nl/
http://www.tenanker.com/
https://loopgraafkoerier.weebly.com/uploads/1/3/5/3/135357560/koerier_219.pdf
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Beste Arie, 

Zie krantenartikel in bijlage n.a.v. de vraag in de 

vorige Ten Anker over de foto 'met de vlam in de 

pijp' gevonden bij het Nederlands Instituut voor 

Militaire Historie NIMH 

Meer informatie over het NIMH op https://beeldbank.nimh.nl/. 

 

Hartelijke groet. Bart Escher. 

 

   ======================================  

 

ĂAls water in de schoorsteen van Hr.Ms. 

Limburg was gespoten, waren er echt 

ongelukken gebeurd", blikt Jaap Bakker terug 

op de brand van 7 maart 1978. Nu liep het met een sisser af. Een flinke sisser weliswaar, maar 

niet genoeg om er meer dan twee zinnen aan te wijden in het jaaroverzicht van commandant L. 

van Opstal.  

ĂHij was er natuurlijk niet trots op", verklaren zijn voormalige officieren het uiterst summiere 

verslag. 

 

Vlam in de pijp: paniek op de Limburg 

Arie Booy   

Den Helder * Dit verhaal begint met de foto van een schoorsteenbrand die ik krijg van Cees de 

Bruin. Hij was getuige 

van de vlammen die 

uit de pijp gierden op 

de Limburg, maar wat 

er precies aan de hand 

was? Een eerste 

zoektocht op internet 

leverde niets op. De 

Bruin suggereerde om 

de foto te plaatsen met 

een oproep aan lezers. 

Dat bleek een goede 

zet.  

Op de dag dat het in 

de krant stond, 

reageerde Jaap 

Bakker en later 

volgden er reacties 

van onder meer Wil Verberne en Gerard Kooiman. Roel Prins, voormalig Hoofd Technische 

Dienst op jagers, is geraadpleegd voor technische informatie. 

 

https://beeldbank.nimh.nl/
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Zwarte rook 

Onderzeebootjager Limburg kwam begin 1978 uit levensverlengend onderhoud.  

De bemanning was nieuw en het schip zou naar de Sea Training in Engeland gaan. ĂWe lagen 

voor anker op Texelstroom. Ik was officier van de wacht", vertelt Gerard Kooiman. ĂDe 

voorschoorsteen begon plots enorme zwarte rookwolken uit te braken. Ik belde het ketelruim 

om ze daarover in te lichten en te vragen wat er aan de hand was. Een beetje rook af en toe 

was normaal, maar dit was wel heel erg." 

 

Hamer 

Jaap Bakker was als monteur 

aanwezig in de voorketelruimte: 

ĂEr kwam een technische officier 

naar beneden om te zien wat de 

rook veroorzaakte. Volgens 

wachtchef Schel moest er iets 

aan de hand zijn met de brander 

in de ketel, maar de officier 

meende dat het aan de CDV 

(constant druk verschilregelaar) 

lag. Hij trok de plaat omhoog en 

begon met een hamer op de CDV 

te slaan." 

Volgens Roel Prins heeft de CDV 

er niets mee van doen. Het 

probleem bleek dan ook in de ketel zelf te zitten. Officier Wil Verberne van de Wapen 

Technische dienst was aan dek en vertelt: ĂOpeens sloegen de vlammen uit de schoorsteen. 

Het voorketelruim werd ontruimd en afgegrendeld. We wisten niet of het ketelruim zelf in brand 

stond, het meest gevreesde scenario. De brand in de pijp was zo hevig datje niet van voren 

naar achteren kon lopen. Draadantennes tussen voor- en achtermast smolten door de hitte en 

vielen in stukken naar beneden. Het werd improviseren en koppen tellen.  

Teams werden samengesteld om de 

temperaturen in aangrenzende ruimten van 

het ketelruim te monitoren, in het bijzonder die 

van de munitiebergplaats van de 

raketdieptebommen." 

Kooiman vult aan: ĂMet een duidelijk ôWhoepô 

kwam een enorme vlam uit de schoorsteen.  

Die vlam is op de foto goed te zien. 

Schoorsteen en voormast werden met water 

gekoeld.  

We vroegen om assistentie van sleepboten 

met hun blusinstallaties." Jaap Bakker stond 

aan dek en zag dat een van de sleepboten aanstalten maakte om een straal water in de 

brandende schoorsteen te spuiten: ĂOnze commandant en anderen begonnen direct te 

schreeuwen en te gebaren dat er geen water in de pijp mocht komen. De ketel had dan wel 

kunnen ontploffen." 
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Oud-HTD Roel Prins reageert: ĂOntploffen weet ik niet, maar er zouden zeker dramatische 

scheuren kunnen ontstaan. Je moet bedenken dat een ketel en de schoorsteen ontworpen zijn 

om grote hitte te weerstaan. Het gevaar zat vooral in het overslaan van de brand." Verberne 

pakt het verhaal op: ĂDe kleurenfoto is genomen vlak nadat de vlam in de pijp sloeg en de 

brand op zijn hevigst was.  

De vlammen raasden met donderend geweld, het leek wel of het stormde, uit de 

voorschoorsteen en reikten tot aan de lucht- waarschuwingsradar antenne op de achtermast, 

een afstand van een meter of dertig." Kooiman: ĂDe schoorsteen heeft naar schatting twintig tot 

dertig minuten gebrand en uiteindelijk doofde het vuur, want de ketel was direct helemaal 

afgezet." 

Maar dat betekende niet dat het 

vuur in de ketel gedoofd was, weet 

Jaap Bakker: ĂHet schip werd de 

haven in gesleept en in het 

ketelruim bleef het vuur zoôn twintig 

uur branden."  

Prins: ĂHet kan niet anders dan dat 

er een probleem was met een 

verstuiver van de brander die de 

brandstof vernevelt. Ik heb dat op 

de Overijssel ook eens 

meegemaakt. In plaats van dat 

stook- of dieselolie verneveld in de 

ketel wordt gespoten en direct 

verbrandt, spuit het in een massieve straal de ketel in." Bakker verduidelijkt: ,Je moetje 

voorstellen dat de olie onder een druk van circa 12 bar door een opening van acht millimeter 

spuit. Dat heeft misschien wel een half uur of langer geduurd.  

Op de bodem van de ketel vormde zich een dikke laag diesel die in brand stond. De diesel is 

ook tegen de economiser boven in de ketel gespoten en daardoor ontstond die zwarte rook." 

Roel Prins legt aan de hand van een technische tekening uit dat een verstuiver uit verschillende 

onderdelen bestaat: ĂDe onderdelen worden regelmatig schoongemaakt tijdens de 

hondenwacht en als dan vergeten wordt dit plaatje terug te zetten, dan spuit de brandstof door 

het gat dat niet gedicht wordt." De schade bleek aanzienlijk. Wil Verberne: ĂMijn bedrijf, de 

Wapentechnische Dienst, had grote schade.  

De volledige bekabeling in de voormast was verbrand, de doelsaanwijs radar antenne ook en 

vele andere communicatieantennes. De luchtwaarschuwings radarantenne op de achtermast 

was verbrand en een aantal andere antennes met bekabeling. Kapotte antennes kun je snel 

vervangen, maar de bekabeling is heel andere koek." In het verslag over 1978 schreef 

commandant Van Opstal: ôOp 7 maart was er een uitslaande brand in de voorschoorsteen.  

Door snel handelen kon de brand in elf minuten worden geblust en bleef de schade beperkt tot 

wat verbrand materiaal boven de schoorsteenô.  

 

 

21-11-2015 
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Hallo Arie en l.s, 
 
laat ik nu denken dat ik je de foto's van 
de uitreiking van het NNG 
Herinneringskruis had gestuurd maar 
een blik in mijn concepten en 

verzonden berichten kom ik je niet tegen. En dat kan natuurlijk niet om 'ten Anker' over te 
slaan.  
 
Dus stuur ik ze bij deze naar je toe. 

Heb ik ze tóch al gestuurd dan ligt het aan mij dat je het dubbel krijgt. 

Er werden er 21 uitgereikt aan nog in leven zijnde oud gedienden 

en 12 postuum.  

Geen idee hoeveel aanvragen er zijn binnen gekomen. 

 

Ze werden uitgereikt door de vrouwelijke Commandeur 

Verberne. 

 

Dit is het bewuste kruis  

 
               =============================== 

En hier de uitreiking ervan 
 
Ontvangen met koffie/thee, dan een 
toespraak van de Commandeur gevolgd 
door de persoonlijke uitreiking. Het gaf een 
enorm voldaan gevoel dat de erkenning 
eindelijk dáár was maar....beter laat dan 
nooit. 
 
Daarna de bekende Indische lunch waarna 
een borreluurtje. 
 
Tijdens dat uurtje komen er dan weer 
allerlei herinneringen boven en voel je de 
ontberingen weer die je hebt ondergaan. 
 
Tot eind '60 was het normaal in bivak gaan 
en patrouilleren, daarna begon het voor het 

'eggie' en was je blij met de periode ervoor waarin je leert overleven in de 'bush bush' en kan je 
het geleerde in de praktijk brengen. 
 
Van mijn eenheid is gelukkig niemand verloren gegaan, wel gewonden gehad.  
 
Groetjes Ab Woudstra, 
LTZVK 2 o.c. b/d. 
NNG, Libanon en Sinaï veteraan. 
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  Heel apart om te ziené. Klik op het plaatje. 

 
  =============================================== 
 

 

 

Voor onze gevleugelde 

vrienden volledig nieuw 

in het assortiment 
 
 
 
 

 
Interesse?... stuur een mailtje naar de redactie! Wilt u zelf een sticker laten maken met uw 
embleem, bijv. van uw vereniging of andersé. Overleg dat dan even, opdat ik het kan 
bespreken met mijn leverancier.  
 
   ========================================= 
 

 

Ff een reactie op het verhaal van G 

Marcus in jaargang 7 nr 49 

 

Je had vroeger geen reet te vertellen. Je was overgeleverd aan een stelletje feodale rakkers. 

Ik zat op de Tjerk Hiddes met STANAV 1969.  Onze laatste haven was Porthmouth.  Daar 

kwamen wij op 8 december binnen en zouden 11 december weer vertrekken.   

Tijdens opstoken 11 december kwam een telegrafist met een telegram naar het ketelruim.   

Daar stond in dat ik op 8 december een dochter gekregen had.  Ik was dus al 3 dagen ouwe 

heer.  Mijn schoonouders wisten niet hoe ze een telegram moesten verzenden.   

Ok. 

Ik was dus niet thuis met de bevalling. 

https://weetjedatookweer.nl/geschiedenis/ultrageheime-navo-hoofdkwartier-maastricht/#:~:text=Tijdens%20de%20Koude%20Oorlog%20zat,in%20dit%20verborgen%20dorp%20afspeelden!
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De tweede was op komst in 1971. Wij gingen varen op de tijd dat mijn echtgenote uitgerekend 

was.  Ik diende een verzoek in om met een collega te ruilen.  Ik was op dat moment Kpl.   

Mijn collega was Sgt en was net van boord.  Hij had de Hiddes van de werf gehaald dus wist 

meer dan ik over het bedrijf.  Zijn HMK vond het geen probleem dat we voor een paar weken 

gingen ruilen. 

De HMK kon daar toch geen bezwaar tegen hebben?   Wel dus.  Hij vond het een ongepast 

verzoek. Hij zei nog net niet dat het aso was maar ik voelde dat wel zo.  Ik werd zoôn beetje de 

hut uitgevloekt.  Zwangerschap in een gezonde ziekte werd mij verteld.  Maar zei ik , ik was er 

bij de eerste ook al niet bij .  Nou dat was dan gewoon jammer.  Risico van het vak toch? 

Mijn echtgenote had dit probleem aan de  behandelende arts voorgelegd en die was bereid om 

het op de dag van binnenkomst op te wekken.  Het was ook de tijd daarvoor. 

Wij zouden die vrijdag laat in de avond binnenkomen.   

De heli was al een paar dagen van boord. 

Op deze vrijdag stuurde mijn echtgenote een telegram naar het schip dat ze opgenomen was in 

het ziekenhuis vanwege bevalling.  Ik wist dat dat zou gebeuren.  Mijn HMK niet en die schrok  

heel erg van dat telegram.  Waarschijnlijk dacht hij nu dat hij verkeerd gehandeld had.  Er werd 

dus een heli besteld en ik werd naar huis gevlogen.  Zelfs op de maandagmorgen daarna moest 

ik opstoken want zei de HMK , ñhet kind aangeven kan ook door een verpleegster gedaan 

wordenò.  Ik werd op de maandagmorgen weggestuurd door mijn collegae om mijn dochter aan 

te geven.  Zij namen de wacht over en ik was om 12 uur weer aan boord. 

Wat was dit een feodale Lé. 

 

Nico Bant 

 

Defensie maakt verkenning over nieuwe opkomstplicht 

Invoering dienstplicht blijft gevoelig 

onderwerp 
ANALYSE 

Defensie ontkent dat heractivering van de dienstplicht aan de orde is, maar uit een intern 

document blijkt dat er recent over is nagedacht. Voor de dienstplicht zou de huidige krijgsmacht 

flink moeten worden aangepast. 

De inhoud van het interne Defensiedocument van negen paginaôs, genoemd ôPraatstuk 

Verkenning Opkomstplichtô , oogt minder vrijblijvend dan de titel doet vermoeden. Een 

werkgroep van militairen uit diverse krijgsmachtonderdelen werkt hierin ï voor het eerst ï uit 

wat allemaal nodig is om de militaire dienstplicht uit zijn sluimerstand te wekken waarin deze 

sinds 1997 verkeert. Ook zeggen Defensieambtenaren voor het eerst dat heractivering van de 

dienstplicht voor jongeren vanaf zeventien jaar ôonmiddellijkô volgt, wanneer buurlanden die stap 

zetten. 
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Nederland heeft nu nog een beroepsleger, 

daar kan met de invoering van de dienstplicht 

verandering in komen. 

Foto Jos Schuurman 

 

Dat kan binnen twee weken per Koninklijk 

Besluit gebeuren, tenzij Eerste of Tweede 

Kamer bezwaren hebben. 

 

ôRTL Nieuwsô , de nieuwszender die het 

ôpraatstukô van Defensie opvroeg, 

maakte er dinsdagmorgen stevig nieuws van 

(ôActieve dienstplicht na 27 jaar weer in beeld bij Defensieô). Op haar beurt ontkrachtte Defensie 

dit nieuws weer. ĂEr is geen nieuwsò , zei een woordvoerder van het ministerie. Het stuk van 30 

oktober jongstleden bevatte volgens hem niet meer dan een scenarioverkenning, ook nog eens 

gedaan door ômilitairen van lagere rangô. 

 

Buurlanden 

Pertinent klinkende opmerkingen zoals de ôonmiddellijkeô koppeling aan herinvoering van de 

dienstplicht door buurlanden liet de woordvoerder voor rekening ôvan degene die dit heeft 

opgeschrevenô. ,,Want zoiets vergt altijd een politiek besluit.ôô Tot nu toe hebben ministers en 

staatssecretarissen van Defensie steeds gezegd herinvoering van de dienstplicht niet aan de 

orde te vinden. ĂEn dat is nog steeds zoò , aldus de woordvoerder. 

Vrijblijvend of niet, het gepubliceerde praatstuk geeft een relevant inkijkje in de 

gedachtevorming binnen Defensie over een gevoelig onderwerp dat een grote groep van de 

samenleving aangaat: zoôn tweehonderdduizend jongeren van zeventien en achttien jaar ï en 

hun families. Deze jongeren kregen in april dit jaar een zogeheten opkomstbrief waarin 

herinnerd werd aan het bestaan van de inactieve dienstplicht. Deze brief was anders van 

toon dan de tien voorafgaande jaren. Nadrukkelijk werd gewezen op de oorlog in Europa en op 

de mogelijkheid om op basis van vrijwilligheid een jaar te dienen (het zogeheten ôdienjaarô) 

binnen een van de krijgsmachtonderdelen.  

Vorige maand kwam daar een belangrijke aankondiging bij van staatssecretaris Gijs Tuinman 

(Defensie, BBB). Defensie gaat volgend jaar een enquête sturen naar alle jongeren van 

zeventien jaar en ouder. Daarin kunnen ze aangeven hoe ze tegen Defensie aankijken en of ze 

een positie bij de krijgsmacht ambiëren. 

De publicatie van het Praatstuk Verkenning Opkomstplicht past bij de aandrang vanuit Defensie 

om jongere generatie op zôn minst te laten nadenken over een functie bij de krijgsmacht.  

De auteurs wijzen op de discussie die in andere Europese landen speelt over herinvoering van 

de dienstplicht (Frankrijk, Duitsland, Polen) en op landen die al zoôn dienstplicht hebben, zoals 

Zweden, Finland en Estland. Ook noemen de auteurs enkele voordelen van herinvoering.  

Een veel groter leger (nu zestigduizend man/vrouw) levert een bijdrage aan de afschrikking van 

eventuele agressors én aan de wervingskracht van Defensie. Immers: wie 

eerst als dienstplichtige heeft gediend wil misschien wel blijven plakken op een van de 

kazernes. 

Tegelijkertijd laat het praatstuk zien wat voor enorme aanpassingen van de huidige krijgsmacht 

nodig zijn voor herinvoering van de dienstplicht. 
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Dat hiervoor bij lange na niet genoeg opleiders, huisvesting, oefenterreinen en wapentuig 

beschikbaar zijn, was al langer bekend. De auteurs van het stuk wijzen ook op een waaier aan 

andere ingrijpende veranderingen die nodig zullen zijn. De huidige organisatie kan hooguit 

duizend deelnemers aan een dienjaar aan, concluderen ze. 

 

Intensiever 

Voor een dienstplichtigenleger zal het opleidingstraject drastisch moeten worden herzien. De 

opleiding moet relatief kort zijn, doordat dienstplichtigen kort dienen, ofwel snel nodig zijn voor 

inzet, schrijven de militairen. Door de verkorting zullen de opleidingen intensiever worden. 

Dat vergroot de kans op bijvoorbeeld ongelukken. Maar de gevoeligheid bij burgers voor risicoôs 

is de laatste decennia juist ook gegroeid. ôVroeger was sprake van hogere acceptatie van 

risicoôsô , aldus de militairen. ôEr vielen weleens gewonden bij een oefening. ôDat was nu 

eenmaal zoô.ô 

En wat te denken van de medische keuringen? ôDe huidige norm is hoogô aldus het stuk. ôEn tot 

stand gekomen met een beroepsleger voor ogen. 

Voor dienstplichtigen zou een andere norm gesteld kunnen worden.ô Dan zijn er nog de nodige 

gedrags- en ethische kwesties. ôAttitude, gedrag en/of houdingô van de beroepsmilitair zijn niet 

ô®®n op ®®n te projecteren op dienstplichtigenô , stellen de auteurs. ôDat vraagt mogelijk om een 

kritische beschouwing van onder andere het militair straf- en tuchtrecht, bijvoorbeeld in relatie 

tot het gebruik van alcohol en drugs.ô Waarschijnlijk zal bij heractivering van de dienstplicht 

slechts een deel van de pakweg tweehonderdduizend jongeren daadwerkelijk op moeten 

komen dagen. Dan komt een eerlijkheidskwestie om de hoek kijken, schrijven de auteurs. 

ôWaarom ik wel, en hij of zij niet?ô De militairen vinden het ôwenselijk een plan te hebben om 

personen die niet direct nodig zijn als militair (en afgekeurden) een alternatieve taak te gevenô. 

De Wet gewetensbezwaren militaire dienst zal bij heractivering van de dienstplicht moeten 

worden opgepoetst, constateren de militairen.  

Gezien de ôgroeiende groep anti-gouvernementele burgers (ôde soevereinenô) zal er door velen 

een beroep worden gedaan op gewetensbezwarenô. 

Kees Versteegh © NRC 
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Beste Arie, 
Het artikel over St. Nicolaas op Hr.Ms. 
Gelderland vult mooi informatie aan op 
3 andere fotoôs van diezelfde 
Sinterklaasviering die ik in het archief 

van de Vereniging Oud-Officieren RD tegenkwam. Op een van de fotoôs staat op de achterkant 
óGelderland  197x  FOSTô. Ik denk dat er 1974 staat, maar volgens het Jaarboek KM was  
Hr. Ms. Gelderland dat jaar niet rond december in de FOST.  
Weet jij het jaartal? 
 
Groeten,  Bart Escher 
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Red: Bart, je hebt me weer eens leuk aan het werk gezeté.(lol) 
Het artikel wat ik heb geplaatst komt echt uit AlleHens, februari 1970. Uitgaande 
van het Sinterklaas feest moet de Gelderland dus in december 1969 daar 
geweest zijn. 
Inmiddels heb ik in de jaarboeken 1969 en 1970 zitten bladeren en kan ook niets 
vinden over de FOST december 1969. 
Misschien is een van onze lezers in december 1969 aan boord van de Gelderland 
geweest en kan dit jaartal bevestigen.  
Mocht ik er meer boven water komen, kom ik er op terug. 
 
Arie  

 

Sinterklaat = Achterzeiler 

 
 

https://magazines.defensie.nl/defensiekrant/2024/46 

https://magazines.defensie.nl/defensiekrant/2024/46
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Beste Arie  Krijgsman en Ls; ,  

 

We kijken terug op een 

prachtig 2024! We konden 

weer flinke stappen zetten 

met de restauratie van het 

schip.  

Ook mochten we opnieuw 

meer bezoekers ontvangen, 

die gezien de 

hartverwarmende reacties een 

mooie tijd hebben 

doorgebracht. Wij danken in 

het bijzonder ook onze trouwe sponsors  en donateurs .  

  

 

                                   Voorjaarsaanbieding 2025 

 

 Geachte lezers, abonnee van ten Anker, 

 

Via deze mail informeren wij u graag over onze nieuwe voorjaarsaanbieding. We nodigen 

u met groot genoegen uit om de voorjaarsbrochure door te bladeren en kennis te nemen 

van de nieuwe titels die komend voorjaar bij Walburg Pers, Mazirel Pers en Amsterdam 

University Press gaan verschijnen. 

 

Mochten er titels zijn waarover u speciaal vooraf geïnformeerd wilt worden, aarzel dan niet 

ons te mailen via publiciteit@walburgpers.nl 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://museumschip-mercuur.email-provider.eu/link/gxav9s29ha/zz8evav9oq/mslhgqk1tz/cqphkamod1/chxazjikkz
https://museumschip-mercuur.email-provider.eu/link/gxav9s29ha/zz8evav9oq/ey1voekigj/cqphkamod1/chxazjikkz
mailto:publiciteit@walburgpers.nl

